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Andorra

El primer secretari del Par-
tit Socialdemòcrata (PS), Pere 
López, va fer ahir una primera 
valoració del projecte de llei de 
pressupost del 2015 ja entrat 
a tràmit parlamentari. López 
considera que és “tendenciós” 
atribuir el dèficit que es preveu 
en els comptes de l’Estat per a 
l’any vinent a la despesa sanità-
ria i social, com, segons afirma, 
va fer el Govern durant la pre-
sentació del pressupost.

I és que hi ha altres aspectes, 
relacionats amb els ingressos, 
que contribueixen que l’execu-
tiu no hagi arribat a l’equilibri 
pressupostari com va anunciar 
a principis de la legislatura, com 
són, per exemple, que l’IRPF no 
hagi pogut posar-se en marxa 
fins al 2015 o els 20 milions 
d’euros que calculen que no 
s’han recaptat enguany i que 
“també es deixaran d’ingressar 
l’any vinent procedents del sec-
tor bancari”.  

També es deixen d’obtenir 
ingressos per a les arques pú-
bliques, segons va recordar ahir 
López, amb les exempcions que 
es preveuen en alguns casos per 
a l’impost de societats (IS) i per 
a les Sicav, i a causa d’un siste-
ma fiscal que “només grava les 
rendes dels treballadors però 

les grans fortunes no”. 
El primer secretari del PS 

va reiterar també les crítiques 
a les inversions previstes per a 
l’exercici vinent per estar cen-
trades de nou en “grans obres” 
“i més rotondes i trams de car-
reteres” i, en canvi, un any més, 

“no s’aposta per reactivar l’eco-
nomia, generar nous llocs de 
treball i ajudar els petits i mit-
jans empresaris”. “Sí que hi ha 
diners per a les inversions mi-
lionàries però no per al dèficit 
sanitari”, va manifestar López.

El líder dels socialdemòcra-
tes considera que és lògic que 
creixi el dèficit de la branca 
general de la Caixa Andorrana 
de Seguretat Social (CASS), te-
nint en compte que dos punts 
de cotització passen a la branca 
de jubilació. Tot i així, creu que 
aquest dèficit és assumible i que 
no cal recórrer a les “retallades 
molt importants en prestaci-
ons i tractaments” que pretén 
aplicar l’empresa parapública i 

que ha proposat al Govern, se-
gons consta a la memòria del 
projecte de pressupost. Davant 
d’aquesta situació, López dema-
na al Govern i al grup parlamen-
tari demòcrata que expliquin de 
manera urgent si comparteixen 
aquestes mesures “i si ho posa-
ran al programa electoral”. 

El PS rebutja que a aquestes 
alçades de la legislatura es pu-
guin aplicar accions que dificul-
tin l’accés a determinats especi-
alistes mèdics o tractaments i 
per això es postula com “l’únic 
garant d’un sistema de sanitat 
públic com el que els nostres 
ciutadans volen”. En canvi, els 
socialdemòcrates lamenten la 
“incapacitat” del Govern per 
aplicar mesures que permetin 
“modernitzar la gestió de la 
despesa sanitària” i fer que si-
gui “més efectiva”. “No és veri-
tat que la despesa de la CASS no 
sigui sostenible”, va emfasitzar 
el primer secretari del PS. Per 
López, el que han fet els demò-
crates ha estat “desmantellar” 
el sistema de pensions i de pro-
tecció social, en referència a la 
nova Llei de la CASS aprovada 
en aquesta legislatura, i va in-
sistir que no creu que les noves 
“retallades” siguin necessàries. 
“La sanitat costa uns diners i és 
un servei públic irrenunciable”, 
va dir López.

López troba “tendenciós” atribuir 
el dèficit del pressupost a la sanitat
El primer secretari del PS critica les “retallades” proposades per la CASS per reduir la despesa sanitària
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El Govern ha declarat desert el 
concurs per canalitzar el marge 
dret del riu Valira entre el pont 
de Santa Coloma i el carrer de 
les Escoles. Aquest tram, licitat 
el passat 25 de juny, correspon 
a la fase 3B del projecte global 
de canalització del riu. Després 

que s’hagi treballat un nou 
projecte que varia substanci-
alment l’inicial tret a concurs, 
amb la introducció de millores 
mediambientals que permetran 
mantenir bona part del bosc 
de ribera, l’executiu ha optat 
per la fórmula d’una nova lici-
tació. Aquest nou concurs s’ha 
licitat per la via d’urgència per 

imperatius de calendari, ja que 
l’obra és pel Govern de vital im-
portància atès que és una zona 
inundable en època de crescuda 
de rius. El Govern també ha li-
citat els treballs de millora d’ac-
cessibilitat a l’Escola Francesa 
de Santa Coloma. El concurs 
permet la recepció de propostes 
fins al 20 de novembre.

Licitada de nou la canalització 
del riu Valira a Santa Coloma

obres

Redacció
andorra la Vella

El Govern va aprovar ahir la 
convocatòria d’una beca per 
cursar estudis de màster al 
Collège d’Europe per al curs 
acadèmic 2015-2016. La con-
vocatòria s’adreça a nacionals 
andorrans que desitgin seguir 
una formació europea a la seu 
de Bruges (Bèlgica) d’aquest 
centre educatiu a nivell de 

màster en dret, economia, po-
lítica, relacions internacionals 
o estudis interdisciplinaris. 
Els estudiants interessats po-
den consultar les condicions 
d’accés al web del mateix cen-
tre educatiu, www.coleurope.
eu. Les sol·licituds, acompa-
nyades dels documents reque-
rits, s’han d’adreçar al Collège 
d’Europe i amb còpia al minis-
teri d’Educació. 

Beca per cursar estudis de 
màster al Collège d’Europe

educació
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El primer secretari del PS, Pere López, en la roda de premsa d’ahir.

agències

Pere López

els demòcrates 
han desmantellat el 
sistema de pensions 
i de protecció social

“no ens 
agrada” la 

llei del pla de 
pensions

el primer secretari del Ps, 
Pere lópez, va reiterar que 
el projecte de llei del pla 
de pensions que es vo-
tarà avui al consell “no 
ens agrada” i, en aquest 
sentit, va recordar les 
quatre reserves d’esmena 
del grup socialdemòcra-
ta. lópez considera que 
aquest és un tema “mal 
tancat” i sobre el qual els 
partits hauran de plasmar 
les seves propostes al 
programa per a les pro-
peres eleccions. d’altra 
banda, el líder del Ps va 
lamentar que el dret de 
vaga a la pràctica només 
es pugui exercir en el sec-
tor públic per la regulació 
que hi ha en l’àmbit sindi-
cal. lópez va avançar que 
ja hi ha contactes amb al-
tres forces de cara a les 
properes eleccions i va dir 
que en breu hi haurà una 
trobada amb sdP.


